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Svatý Josefe,
ty jsi vzorem a patronem všech otců,
nauč nás křesťansky chápat svoje povinnosti.
Naplň opravdovou radostí srdce rodičů,
kteří odevzdávají život svým dětem.
Nechť se otcové starají o svoje rodiny tak,
jako ty ses staral o svatou rodinu v Nazaretě,
a nechť žijí svůj rodinný život s Ježíšem.

Vypros nám, aby nás žádné životní 
překážky nedokázaly vzdálit od Boha
a aby neochladla naše láska.

Svatý Josefe, svěř Bohu všechny otce,
kteří se starají o svoje rodiny, 
a zejména ty, kteří svoje povinnosti 
vykonávají s obtížemi.

Amen.

B. E. Murillo: Sv. Josef s Ježíškem

zamyšlení 4 / rozhovor 6 / mezi řádky 10 / být tátou 12 / dětské okénko 14 / charita 18 
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 6. 2. / Svátost nemocných

 17. 2. / Popeleční středa

25. březen je den, kdy si připomínáme panenské početí Ježíše z Ducha svatého, článek naší víry. 
Známe obrazy Zvěstování, tajuplný rozhovor mladičké Marie a archanděla Gabriela. Andělovo oslo-
vení („zdrávas…“) jsme již mnohokrát zopakovali při modlitbě růžence. Co všechno přitom člověku 
bleskne hlavou? Mariin údiv, bezmezná důvěra Bohu, odvaha, …, snad i připomínka dalších Vánoc 
(už za 9 měsíců!)…, taky jistě i poněkud riskantní důvěra Boha člověku. Důvěra, kterou nám pro-
kazuje při početí každého dítěte. Velké téma nového života jsme se rozhodli tentokrát spojit s osla-
vou Vzkříšení, tedy velikonočním dubnovým číslem. Takže nezapomněli jsme, jen chceme nabídnout 
pohled v širších souvislostech. 

Je tajemství zvěstování pro vás spojeno s otázkami či pochybnostmi?
Napište nám na fchodoviny@kcmt.cz. Budeme se ptát za vás. Blanka

25. března / Slavnost zvěstování Páně
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Letošní měsíc březen jednak strá-
   víme hezky celý v postní době, 

jak bývá obvyklé, ale také ho s ještě 
větší pozorností než obvykle prožíváme jako měsíc 
sv. Josefa. A tak bych nás rád pozval ke krátkému 
zamyšlení nad oběma tématy.

Když jsem přemýšlel nad nějakým uchopením 
letošní postní doby, toho, v jakých podmínkách ji 
budeme prožívat, tak mi najednou vyvstaly v paměti 
dopisy andělům církevních obcí, jak je můžeme najít 
v knize Zjevení. Zabírají druhou a třetí kapitolu, 
a i když nepatří k typické postní četbě, ale spíše 
k adventu, můžeme si je pročítat i v těchto dnech. 
Každý z nich svým způsobem vybízí k obrácení, 
obnovení vztahu s Kristem, k obnovení života víry, 
k vytrvalosti ve zkouškách, k obnovení své mladé 
lásky. A to je něco, k čemu nás postní doba vybízí. 
Obnovit, oprášit náš vztah s Bohem i s bližními. Jak 
na takové oprašování? Jedním ze způsobů může 
být sednout si k albu fotografií, vytáhnout křestní 
roušku, svíci. A ve chvíli vzpomínání si vybavit oka-
mžiky, které na nás měly zásadní vliv. Vzpomenout 
si na rozhodnutí, která jsme tehdy udělali, pocity, 
které jsme prožívali. A nechat se těmito vzpomín-
kami povzbudit. Nejde o nějaké oplakávání sta-
rých dobrých časů. Ale o aktualizaci naší paměti. 
Protože k naší nátuře tak nějak patří, že zapomí-
náme. A umění dobře vzpomínat, uchovávat si 
v paměti, je jedním z důležitých umění pro život. 
I ten duchovní.

Můžeme to vidět při pročítání knihy Exodus. Ta 
je přeci jen už trochu víc postním čtením. Vyvolený 
národ na jednu stranu vzpomíná na plné hrnce 
v Egyptě a zapomíná na útlak otroctví. Na druhou 
stranu ale nevzpomíná a nežije z velkých skutků, 
které jim učinil Hospodin. Jejich paměť si vybírá ty 
chvíle, které poskytovaly bezpečí za cenu otroctví. 
A odmítá nejisté bezpečí svobody. Bezpečí, za které 
jsme zodpovědní i my, svými rozhodnutími.

Sliboval jsem i svatého Josefa. Na jeho životním pří-
běhu můžeme konkrétně vidět všechna témata, která 
jsme potkali v listech církvím. Je vytrvalým, milujícím, 
horlivým, spravedlivým, věřícím, chudým. Je také tím, 
kdo se nechává vést neznámou pustinou života a na 
rozdíl od svých předků to dělá bez vzpomínání na to, 
jak mu bylo dobře doma v jeho staré dílně.

Ano, mohou nás na našich cestách bolet nohy, 
trápit podmínky cesty, můžeme ochabovat v naší 
lásce k Bohu a bližním. To asi tak nějak k životu patří. 
Nicméně kdo nechce zemřít na cestě, musí jít dál, 
potřebuje také využívat prostředky, které mu pomo-
hou přežít. Jednou z nich je také zásoba vzpomínek, 
fotek, videí, zápisků z okamžiků, kdy jsme prožívali 
radost. Ať už s druhými lidmi, nebo s Hospodinem.

P. František 

n a  s l o v í č k o . . .

SLOVO REDAKCE

„Což nepřijmu i tebe, budeš-li konat dobro? 
Nebudeš-li konat dobro, hřích se uvelebí ve 
dveřích a bude po tobě dychtit, ty však máš 
nad ním vládnout.“ (Gn 4,7) Tohle říká Bůh 
Kainovi, když se v jeho srdci usídlí hněv vůči 
Ábelovi. Díky postní době jsme i my více vedeni 
ke konání dobra. Tak jako dodržování Desatera, 
má nás i konání dobra ochránit. Ani jsem si 
tuto souvislost dříve neuvědomovala. Konání 
dobra tvoří bariéru před hříchem, obranný val 
před ďáblem. Dokonce v tom, co říká Hospodin 
Kainovi, ještě než se stal vrahem, slyšíme: „Ty 
však máš nad ním vládnout.“ To je hezké 
a povzbudivé. Ono to jde! Uvědomím si napří-
klad právě svůj hněv, ale on mě nemusí a nemá 
ovládat. Můžu ho zastavit. Kéž nám dobro-
tivý Bůh dává sílu a skrze poznávání Jeho lásky 
i touhu konat dobro. Katka

Obnovme náš vztah s Bohem i bližními
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Všichni víme, jak je lidské srdce křehké 
a zranitelné. Když jsme milováni jako jedinečné 

osoby, když vyhledávají naši společnost, když nás 
shledávají krásnými, zábavnými, inteligentními 
je náš život v plném rozkvětu. Jsme plni energie 
a radosti, máme pocit, že opravdu existujeme. Ale 
když už nikoho nepřitahujeme, když se nám zdá, 
že se o nás nikdo nezajímá, když máme dojem, 
že jsme neužiteční a neplodní, že jsme dokonce 
odmítáni, odsunuti stranou, opuštění – je naše 
srdce zraněno. 

Jako by v nás hlodala nějaká vnitřní choroba. Klid, 
pohoda a radost jsou pryč. Už jen prázdnota, velká 
prázdnota. Snažíme se ji vyplnit hudbou, televizí 
nebo debatou s kamarády a kamarádkami nebo 
spoustou všelijakých činností. Nemůžeme zůstávat 
sami, jak lehce takový člověk upadá do apatie, 
zachvacuje ho hrozný smutek. Lidské srdce může 
být velmi rychle zraněno. Jak důležité je vyjít ze své 
samoty, na bohoslužbu, mezi věřící, mezi křesťany. 
A dát příležitost k tomu, aby mohl vzniknout 
vzájemný kontakt, prostor k lepšímu poznání. Ježíš 
řekl: „Neste břemena jeden druhého. Pomáhejte si! 
Mějte se rádi! To je vaše poslání, to je váš úkol“. Když 
se máme rádi, když se cítíme milováni, je všechno 
snadné. Ale když nás nikdo nepokládá za důležité, 
je to tvrdé. Mezilidské vztahy jsou často náročné. 
Lidé si mnohdy vzájemně ubližují, komplikují si 
život. Náš život se od dětství k dospělosti až ke 
stáří stále vyvíjí. Člověk se mění, přicházejí choroby 
a životní neúspěchy, ti, kdo nás obklopují, mají jiné 
zájmy. Přichází vnitřní prázdnota, úzkost, intenzivní 
bolest, kterou člověk těžko snáší. Je nám smutno. 
Ale v životě mohou přijít i hlubší smutky. Často 
propuknou při nějakém zklamání, při zranění citů, 
při nějaké prohře, při napětí a více nebo méně 
snesitelných konfliktech. Potom přepadne člověka 
hluboká úzkost, která vyvěrá z jeho nejhlubšího 
nitra. Životní síla už nefunguje. Všechny životní síly 

jsou podlomeny, k ničemu už nemáme chuť! To není 
jen nějaká přechodná rána, kterou lze překonat tím, 
že necháme uplynout nějaký čas nebo že objevíme 
jinou činnost. Je to něco hlubšího. Je to nová forma 
utrpení, které zachvacuje všechno. Vypadá to, jako 
kdyby byl člověk uvězněn ve světě temnot. Je to 
opravdová choroba.

Takový člověk nemůže se vyléčit sám. Je jakoby 
izolován za tlustou zdí, která ho odděluje od 
ostatních lidí. Potřebuje nalézt pomoc, abych se 
mohl z toho dostat. Co má člověk osobně dělat, 
když se ho zmocní hluboký smutek nebo černé 
myšlenky? První věc je, že si má o tom promluvit 
s přítelem, s někým, kdo s tím má zkušenost. Život 
je slet krizí a pochybnosti. Ženám se o nich snáze 
mluví. Muž je většinou uzavřen a tvrdí: všechno je 
v pořádku. Ale podle některých známek je jasné, 
že to není pravda. Jak důležitá je komunikace, milý 
rozhovor, vysvětlení, že to není nemoc, za kterou by 
se musel dotyčný stydět a kterou by musel skrývat 
před sebou i před jinými. Mnohdy má opravdu právo, 
aby se takto cítil, lze to připustit, ale je potřeba mu 
vysvětlit, že se s tím musí něco dělat. Samozřejmě 
v klidu a s velkou trpělivostí. Člověk nesmí utonout 
v nějakém hlubokém smutku, ve smutku, který trvá 
nesmírně dlouho. Ale také mu odhalit jeho cenu, 
jeho důležitost, jeho hodnotu v lidském soužití. 
Nic nedramatizovat ani zase záležitosti nebrat 
příliš na lehkou váhu. Věnovat té osobě čas a mít 
vnitřní ochotu ji vyslechnout. Povzbudit, vzít za 
ruku... Samozřejmě je tady nesmírně důležitá role 
lékaře, kněze. A my nesmíme nikdy zapomenout 
na modlitbu. Modlitba je důležitou součástí našeho 
života. K modlitbě patří také trochu psychologie, 
umět se soustředit, ne vždy se to daří. Každá 
modlitba, při níž se třeba namáháme, při níž třeba 
usilujeme o to, abychom se modlili, je jistě dobrá, 
i když máme pocit, že se nám vůbec nedaří. Pak 
bychom měli Bohu říct asi toto:“ Pane, Ty víš, že 
se chci modlit, ale jak těžko obracím své myšlenky 
k Tobě, stále se mi rozbíhají, stále se mi něco zda 
důležitější než Ty. Pane, Ty mě znáš, Ty víš, že jsem 
takový, pomáhej mi, abych se modlit dovedl.“  
     Ať už děláme jakoukoliv práci, zejména práci, 
která není mechanická, je důležité se soustředit. 
Je těžké zahloubat se do nějakého problému 
i v zaměstnání, když jsme se předtím obírali něčím 
jiným. Tak také při modlitbě je náročné chválit Boha, 
když jsme bezprostředně předtím byli například 

Pane,
  smiluj se...!
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velice rozčilení nebo soustředění na něco úplně 
jiného. Jako pro každou práci, i k modlitbě se 
musíme uklidnit, a to jak pokud jde o náš vnitřní 
stav, tak i pokud jde o vnější podmínky. I naše tělo se 
musí připojit k modlitbě. Je nutné zaujmout klidnou 
polohu. Přitom nezáleží na tom, zda sedíme, klečíme 
nebo stojíme. Byli otcové duchovního života, kteří 
učili, že je třeba zaujmout takovou polohu, abychom 
tělo vlastně ani necítili. Vnitřního klidu docílíme jen 
tehdy, když dokážeme zaujmout a udržet klid vnější. 
Snažme se představit si: Teď jsem tu jen já a Bůh. 
Všechno ostatní ať se ode mne vzdálí, ať jsem tu jen 
já, ovšem s celým svým životem, a můj Bůh. 

Modlitba je také setkání, setkání s Bohem. Jestliže 
se chci s někým setkat, musím být v pohotovosti 
především já. Nejsem-li přitom na místě setkání 
se všemi svými myšlenkami, jestliže se mi rozbíhají 
jinam, pak nejsem k setkání připraven. Vnitřní 
uklidnění je důležitým krokem, abych se mohl 
setkat s Bohem. Myslím teď sám na sebe: Kdo 
jsem já, abych mohl mluvit s Bohem? Snažím se 
vidět sebe tak, jak mě vidí Bůh, s dokonalostmi 
i s nedokonalostmi, s vadami i s přednostmi. Tak, 
abych mohl říci: Ano, to jsem já, já zde před svým 
Bohem. Poznal jsem, jak jsem slabý, poznal jsem, kde 
jsou mé dobré stránky, přistupuji tak zde před Boha. 
Smím se odvážit vůbec s Ním mluvit? Mohu přitom 
nemyslet na to, že ten, s nímž chci hovořit, je Pánem 
vesmíru? Vesmíru nepředstavitelné velikého, ale také 
Pánem toho, co je skryto v nepatrných rozměrech 
atomu. Je to také On, který mi prokázal nejvyšší 
dobrodiní, neboť On poslal na tento pozemský svět 
svého Syna. Skrze Něho jsem nyní Bohu nablízku, 
jsem odkryt a zbaven svých předsudků a toho, co 
jsem předstíral, maskoval. Bůh mě vidí a já jsem 
tu před ním. Nyní je navázán kontakt. Nyní začíná 
modlitba, vlastně už začala. A není-li možné 
připravit si pole pro takovou modlitbu, o které 
byla řeč, pokusme se udělat to jinak. I když se nám 
zdá, že naprosto nejsme k modlitbě připraveni, že 
právě není příznivý okamžik, můžeme volat z hlubin 
svého rozechvění, ať smutku či radosti: „Vidíš, Otče, 
v jakém jsem stavu, co mě právě nyní zaměstnává, 
co mě tíží. Je nesprávné, že se toho nedokážu zbavit, 
ale Pane, pomoz mi...“.

K Bohu se můžeme obracet kdykoliv. Vždyť 
v našem životě je tolik spěchu. Přesto můžeme 
každý využít nějaké chvilky, která se nám během 
dne nabízí, abychom se s Bohem spojili. Stačí jen 

několik slov: „Vše pro tebe, Bože“ anebo „Pomoz 
mi, Pane, abych dělal, co je správné!“ Nebo i velmi 
výrazně a krátce: “Pane, smiluj se nade mnou!“

„Modlitba je každý rozhovor duše s bohem, 
i když rty zůstávají němé; nejlepší je ta mod
litba, která obsahuje nejvíc lásky.“

(Charles de Foucault).
Nejsou neřešitelné situace. Ve všech zkouškách 

a těžkostech je s námi Ježíš, který o nás ví. Neboj se 
a důvěřuj Mu v každé situaci svého života!

 Jáhen Pavel Urban

s v á t e č n í  k r á t k é  p o č t e n í

sváteční
krátké
počtení VyBRAL CHARLES TVRZNíK

Pane, měj se mnou trpělivost,

i když nemohu úplně vyrovnat svůj dluh, i když 
znovu a znovu se proviňuji. Pane, v podobenství 
o nemilosrdném služebníku jsi odpustil dlužní-
kovi, který by byl nikdy nesplatil svůj dluh. Tys 
neposkytl jen odklad, ale smazal jsi dluh, vzal 
jsi vinu na sebe. Všechno by bylo bývalo dobré, 
kdyby obdarovaný také ukázal velkomyslnost. 
On ji však neměl. Tak na něho zpětně dopadla 
všechna vina a pohřbila ho.

Každá moje urážka, každá sebemenší výtka, 
každá nezdvořilost, každá vina, kterou se snad 
někdo proti mně provinil, to všechno vypočítá-
vám, podržuji v paměti, používám jako zbraň. 
Dělám, jako by mě vina druhého očišťovala. 
Tuto nemilosrdnost, tuto prolhanou sebechválu, 
toto měření falešnými mírami neodpouštíš. 
Pane, neodpustil jsi to nemilosrdnému služeb-
níkovi. Neodpustíš ani mně, že si dělám nárok 
pro sebe na Tvé prominutí dluhu, ale těžce utla-
čuji v myšlenkách, slovech i činech své dlužníky. 
Odpusť mi ještě jednou tuto vinu, nevolej mě 
proto k zodpovídání.

Pomoz mi, aby se má láska usměrnila podle 
Tvé lásky. Abych odpouštěl, zapomínal a promí-
jel, protože Tys byl a jsi stále ke mně milostivý...

(Podle Jana Merella)
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Paní Alena Balcarová, rozená Hejnová, do naší far-
nosti přišla relativně nedávno. Máme ji především 
spojenou s jejím nezaměnitelným stylem lektorování 
při nedělních mší svatých.

•   Paní Aleno, jak se to stalo, že jste začala cho
dit do naší farnosti?
Sestěhovali jsme se s rodinou dcery a ochrnutou 

vnučkou do bezbariérového domu pro vozíčkáře 
v Kunraticích asi před 12 lety. V září 2012 jsem kon-
čila službu v Sokolově a více bývala v Praze a začala 
chodit do KCMT. 

•   Kde a kdy jste se narodila? Vyrůstala jste 
v katolické nebo věřící rodině? 
Narodila jsem se v Praze v létě 1948 jako pro-

střední ze tří dětí. Mám starší sestru a mladšího bra-
tra, který ale již zemřel. Tatínek byl římský katolík, 
maminka byla pokřtěna těsně před smrtí. Ale mne 
křtili a biřmovali řeckokatolickým ritem už v pěti 
dnech mého života.

•   Na kterou školu směřovaly vaše kroky?
Studovala jsem na Střední zdravotnické ško le 

Košinka v Praze. Dále pak vysokou školu Ko  men-
ského a Husovu teologickou fakultu a podzemní 
univerzitu a Teologickou fakultu JČU.

•   Jak došlo k tomu, že jste se ocitli v disentu?
Postupnými kroky, kdy jsem se nechtěla podřídit 

„úlitbám“ režimu. 

•   Jak probíhalo studium na podzemní univer
zitě? Můžete jmenovat nějaké učitele? Asi 
nějakou představu máme, ale můžete nám 
ji více upřesnit?
Výuka v podzemí se realizovala v bytech a písemně 

s Cambridge University. Tam jsme byli napojeni na 
program koleje sv. Kateřiny. Přednášející přijížděli ze 
zahraničí (vše tajně). V Čechách nás vyučovali: hebrej-
ské myšlení – Milan Balabán, předsokratiky a řečtinu 
– Petr Rezek, filosofii – Láďa Hejdánek, pastorálku – 
Jakub Trojan a Alfréd Kocáb, dějiny umění se předná-
šely u Havlů a přednášející se střídali – Češi a cizinci.

•   V jakém oboru jste byla zaměstnána? 
Kvůli našemu postavení disidentů jsem vystří-

dala mnoho zaměstnání. Nejdříve jsem byla jako 

Milí čtenáři, v březnu slavíme Mezinárodní 
den žen (u nás poněkud nepopulární díky 
zneužití komunistickým režimem, nicméně 
jeho historie začíná r. 1908 v USA a s komu
nismem nemá skutečně nic společného). 
nabízí se tedy dotknout se tématu „Role 
žen v církvi“, v jehož rámci vám chceme 
blíže představit naši spolufarnici paní 
Alenu Balcarovou.

Má cesta
za Láskou
 nad
všechnu
 lásku
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zdravotní sestra v jeslích. Pak vždy o prázdninách 
v Psychiatrické léčebně Bohnice jako sestra. Po odnětí 
státního souhlasu jsem krátce vyučovala zdravotní 
výchovu v OÚNZ 9. Dva roky jsem pracovala jako 
kazatelka z povolání Církve Československé husit-
ské ve farnosti Jilemnice (Poniklá, Rokytnice n/J). 

•   Co vás lákalo být kazatelkou? Byla jste přece 
katolička.
Představitel CČH mě během studia vyhledal, jestli 

bych tam v horách nechtěla dělat kazatelku. Předtím 
jsme tam byli na tajném mezinárodním setkání a já 
si ty Krkonoše procházela a říkala jsem si, tady bych 
chtěla bydlet. Za dva měsíce přišla nabídka…

•   Kde jste pracovala potom?
Nějaký čas jsem se živila coby uklízečka. Pak jsme 

s manželem (který současně dojížděl do Prahy topit 
v kotelnách) pracovali jako chovatelé koní, ovcí a psů. 
Po převratu jsem obdržela kanonickou misi pro výuku 
náboženství. Byla jsem v Č. Budějovicích v Charitě 
a v azylovém domě. Pak v Emauzích v Praze, které 
pečovalo o lidi propuštěné z vězení. Byli to vlastně 
bezdomovci, kterým jsme hledali bydlení a práci, aby 
získali pracovní návyky. S P. Líznou a P. Vlasákem 
jsem působila ve službě vězněným a jejich rodinám. 
Spolupracovala jsem s Mons. Václavem Dvořákem. 
On sám byl zavřený za komunistů, dokonce 14 
měsíců na samovazbě v Č. Budějovicích. Vězni byli 
našimi osudy osloveni tak, že je to motivovalo jít 
dál. Z důvodu péče o nemocnou maminku jsem 
pak postupně přecházela na službu v Praze Ruzyni. 
Jako pastorační asistentka jsem působila ve farnosti 
Sokolov (Svatava, Krajková, Habartov) a na recepci 
v Arcibiskupském paláci.

•   Práce s koňmi, ovcemi a psy zní dost lákavě. 
Jak na toto období vzpomínáte? 
Chtěli jsme bydlet mimo Prahu. Hledali jsme 

velké pozemky a hospodářské budovy, kam by za 
námi mohli dojíždět naši přátelé z disentu. Bydlení 
a hospodaření bylo, ale v primitivních podmínkách 
(někde nebyla ani elektřina ani tekoucí voda). Byli 
jsme v okruhu „intelektuálů“, „undergrandu“, 
tedy II. a III. kultury (viz zpráva Martina Jirouse alias 
Magora). S tím souvisí časté domovní prohlídky, 
zadržování korespondence, nemožnost telefono-
vání, výslechy, hledání „štěnic“ po každé návštěvě 
STB a neustálá hrozba vězení, a tím pádem odebrání 

dětí, zabavení dobytka (v lepším případě) či jeho 
ponechání v krutých podmínkách k pochcípání 
v uzavřených chlévech a maštali (v horším případě).

•   Co vám dávalo sílu ty těžkosti zvládat? 
Najednou jsem cítila, že jsme neseni na ramenou 

Ježíšových, v ochraně závoje Panny Marie. Já osobně 
jsem to cítila pořád. 

•   Kolik máte dětí?
Máme 4 děti, 9 vnoučat, 1 pravnouče. 

•   Jak a kdy se začal prohlubovat váš vztah 
s Pánem? Prošla jste nějakým kurzem? 
Ve dvanácti letech jsem začala číst Bibli a zami-

lovala jsem si ten nádherný Hospodinův dopis pro 
mne a všechny lidi na téhle planetě. V 8. třídě jsme 
navštívili se školou zrušený klášter a začala jsem 
přemýšlet jinak, rozlišovat mezi lží a pravdou. Ráda 
jsem pak navštěvovala bohoslužby různých denomi-
nací a aktivně se účastnila mládežnických programů, 
často tajných. V roce 1969 jsem začala studovat teo-
logii všemi možnými a často až nemožnými způsoby.  
Po svatbě jsme pak „otevřeli dveře“ všem, kdo měl 
zájem s námi sdílet víru, ať už jsme bydleli kdekoliv. 

Se starší sestrou Ivanou, 1949
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Přicházelo k nám mnoho lidí, a tak jsem začala vyu-
čovat a modlit se s nimi. Zakládali jsme modlitební 
skupiny, posléze charismatického charakteru. Byla 
jsem také členkou mezinárodní skupiny napojenou 
na ekumenický klášter v Taizé. 

•   Jaký rozměr nabral váš vztah k Pánu po 
revoluci?
Před revolucí jsem hodně četla pašovanou křes-

ťanskou literaturu, nejvíce mě ovlivnila veškerá kar-
melitánská literatura, která k nám přicházela z Říma. 
Divím se, že při důkladných domovních prohlídkách 

nám pouze tuto duchovní literaturu nikdy nenašli. 
Tak třeba po celou dobu důkladné prohlídky seděl 
v křesle stenografující estébák a vůbec netušil, na 
čem to vlastně sedí. To mě fakt pobavilo.

Mohla jsem konečně odjet do kláštera v Taizé. Tam 
jsem prožila nový vodopád Boží lásky. 19. 6. 1991 
jsem vstoupila do III. řádu Karmelu. Od těch dob 
několikrát do roka pobývám v klášteře a účastním 
se exercicií. Někdy i ostatních duchovních programů 
na více místech v ČR i zahraničí. Sloužím přímluv-
nou modlitbou a vyučováním ve skupinách pořáda-
jících charizmatické kongresy, konference a semi-
náře Obnov v Duchu svatém. Též na evangelizač-
ních akcích RELey, Koinonie Jan Křtitel a v Teen 
Challenge a Cenacol (služba lidem se závislostí). 

•   Kdo je vaším vzorem?
Poutníci, kteří se stali poustevníky ve Svaté zemi, 

Terezie z Avily, Martha Robin.

•   Jaké máte oblíbené verše, citáty z Písma? 
Žalmy všechny! (Modlím se celý breviář.) Ž  24,7-8: 

„Zdvihněte brány své klenby, zvyšte se prastaré 
vchody, ať vejde král slávy!“ Píseň písní 8,6b-7a: 
„Silná jako smrt je láska. Žár její – žár ohně, plamen 

Školní výlet na Lipno 1961

Farářský kurs, Brno 1976
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Hospodinův... Lásku nic neuhasí, ani velké vody 
a řeky ji nezaplaví!“ Ř 8,9: „Vy však nejste živi ze 
své síly, ale z moci Ducha, protože ve vás Boží Duch 
přebývá!“ 1. Kor 2. a 13. kap., Zj 21,3b-4: „Hle pří-
bytek Boží uprostřed lidí, Bůh bude přebývat mezi 
lidmi a setře každou slzu z očí. A smrti již nebude, 
ani žalu ani nářku ani bolesti už nebude – neboť co 
bylo, pominulo.“

•   Kam ráda jezdíte?
Nejoblíbenějším místem je mi Svatá země. 

„Vzhůru, vystupme na Hospodinovu horu, do 
domu Jakubova Boha! Ať nás naučí svým cestám, 
choďme po jeho stezkách.“ (Iz 2,3) Zvl. komplex 
Božího hrobu v Jeruzalémě a komplex Narození 
v Betlémě. Ale hlavně poušť a slova: „Připravte cestu 
Pánu, vyrovnejte jeho stezky...“ (Mt 3,1b). U nás 
to jsou hory, ale už se dnes více na ně dívám, než 
jimi chodím.

•   Co ráda děláte ve volném čase?
Čtu, čtu a čtu. Poslouchám muziku. Věnuji se pří-

chozím. Navštěvuji divadla a koncerty.

•   Jak vnímáte naši farnost? 
Z Prahy je mi tato farnost po Liboci (kde se schá-

zím s terciáři) nejmilejší. Souzním s jejím současným 
duchovním vedením a lidé se tu proměňují v bezva 
velkou RODINU!! Spolčo kolem Alfy vnímám jako 
svou krevní skupinu.

•   Co vám dělá radost?
Setkávání s rodinou – nejlépe na velké chalupě. 
Hospodin zástupů, nekonečná hloubka Jeho Lásky! 
No, zní to jako klišé, ale fakt je mou největší radostí 
setkávání se s Hospodinem skrze četbu, modlitbu 
a HLAVNĚ ZTIŠENíM. Toužím po nekonečné hloubce 
Jeho Lásky, a to mě naplňuje RADOSTí!
 
•   Co vzkážete našim čtenářům?

Když se necháváme převálcovat a dusit svými 
aktuálními lapsy, snižujeme svoji důstojnost! Ž  8,5-6: 
„Co je člověk, že na něho pamatuješ, Syn člověka, 
že se ho ujímáš? Jen maličko jsi ho omezil, že není 
roven Bohu, korunuješ ho slávou a důstojností.“ 
A tak končím slovy spirituálu: „Dál, přece nejdete 
sami, dál, Pán tu zůstává s námi, dál, cestu určil svým 
dětem, dál, tímto světem! Hallelújah!!“

Když jsem „šla“ do tohoto rozhoru s paní Alenou, vůbec mě nenapadlo, jak měla a stále má 
bohatý život. Už je to více než 30 let, co nejsou u moci komunisté, člověk by tak na jejich intriky 
a praktiky pomalu zapomněl. Jsem vděčná za toto připomenutí a za to, že si paní Alena našla 
čas a chuť se s námi nejen o toto období svého života podělit. Přejeme vám, paní Aleno, abyste 
byla stále napojená na nekonečnou studnu milostí, kterou je pro vás Hospodin, a my tak mohli 
skrze vaše svědectví nacházet cestu k tomuto zdroji života.  Katka

Jako pastorační asistentka,
Sokolov – Svatava, 2010

Na chalupě s vnučkou, Šumava 2006
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„Hej, Petře! Co je to tam vpředu za hluk, proč 
nejdete dál?“ Ježíš si stoupl na špičky, ale na začá-
tek zástupu nedohlédl.

„Na cestě stojí deset malomocných,“ Petr přišel 
blíž k Ježíšovi, aby mu poreferoval. „Snažili jsme se 
je zahnat kamením, ale nechtějí uhnout.“

Ježíš se prodral davem dopředu. Lidé křičeli na 
těch deset otrhaných chudáků, ti si to nenechali 
líbit a nadávky vraceli. Jak uviděli Ježíše, obrátili se 
přímo na něj: „Ježíši, Mistře, smiluj se nad námi!“

Ježíš zdvihl ruku, ruch rázem ustal. 
Co asi udělá? Uzdraví je? Uzdraví nás?
Ježíš se na malomocné dlouho díval a pak jen 

řekl: „Jděte a ukažte se kněžím!“ A pomalu pokra-
čoval po cestě dál.

Deset malomocných ustoupilo stranou, zástup je 
obešel velikým obloukem. 

To je jako všechno? To nás pošle jen tak pryč? 
Proč se máme ukázat kněžím? To mu ani nestojíme 
za pár laskavých slov?

Azarela to dopálilo a sehnul se pro kámen. Ale 
co to? Jeho ruka byla celá, bez vředů, beze skvrn. 
Jako před rokem, než ho přepadla ta strašná nemoc. 
A druhá ruka taky.

„Podívejte! Podívejte se na moje ruce!“ 
I ostatní se probrali ze strnulosti a začali si pro-

hlížet každý sám sebe i jeden druhého.
„To není možné!“
„To se mi zdá!“
„Jak to, že jsem nic necítil?“
Ananiáš se rozběhl k blízkému potůčku, chvíli do 

něj nevěřícně koukal, pak si do něho klekl a začal 
kolem sebe cákat jako pominutý: „Moje hlava! Zase 
mám nos. A tváře. A uši. Zase jsem člověk!“

Stejně se radovali i ostatní, hluku bylo víc než před 
chvílí na cestě. Azaiáš se objímal s Berechiášem, 
oběma tekly slzy radosti. Ezechiáš tancoval 
s Gamariášem a Netaniášem jakýsi židovský tanec. 
Ne, že by ho uměli, ale to jim v té chvíli vůbec 
nevadilo.

Izmachiáš odhodil berle, poskakoval okolo a všem 
ukazoval svoje zdravé nohy.

Jeriáš, kterému nemoc vzala zrak, si prohlížel 
každý kamínek, každou květinu i svoje druhy: 
„Ananiáši, podívej se na mě. Ty kluku ušatá, před-
stavoval jsem si tě hezčího. Ale to nic, hlavně, že 
zase vidím.“

Jen Ozeáš se všeobecného třeštění nezúčastnil. 
I on byl samozřejmě rád, ale byl farizeus a protivily 
se mu takové spontánní živočišné projevy. Natáhl se 
na trávník, roztáhl ruce, díval se na beránky plující 
po obloze a snažil se srovnat si myšlenky.

První se vzpamatoval Azarel: „Kamarádi, víte, co 
to znamená? Hospodin se nad námi smiloval! Ježíš 
nás uzdravil! Musíme ho dohnat a poděkovat mu, 
vzdát Bohu chválu!“

Ananiáš však namítl: „Už jsou daleko. Navíc řekl, 
ať jdeme za kněžími. Tak se nezdržujme, ať to máme 
za sebou a můžeme se zase vrátit domů.“

„Ananiáš má pravdu. Musím zase co nejrychleji 
rozjet svůj obchod,“ přidal se Azaiáš.

„Ale… Co když vůbec uzdraveni nejsme?“ 
zapochyboval Gamariáš. „Vrátím se, až mi to 

Každá doba má své nemoci. My tu máme 
covid 19, ve starověku se lidé báli malo
mocenství. V Bibli o tom čteme na více mís
tech. Třeba v příběhu o uzdravení deseti 
malomocných (Lukáš 17. 11 – 17).

Vděčnost
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kněží potvrdí. Až to budu mít černé na bílém… 
Možná.“

„Nebo co když jsme vůbec nebyli nemocní? Co 
když to byl jen nějaký ekzém nebo vyrážka?“ Ani 
Berechiáš s děkováním nespěchal.

„Vždyť se nad námi ani nemodlil. Ani na nás 
nevkládal ruce,“ přisadil si Ezechiáš. 

„Jasně, copak takhle se uzdravuje?“ podpořil 
ho Gamariáš.

„Všimli jste si, jak se na nás dlouho díval?“ navá-
zal na kolegu Netaniáš. „Možná poznal, že nejsme 
nemocný, a tak nás rychle poslal pryč, aby si toho 
nevšiml ještě někdo jiný a on nepřišel o slávu, že 
udělal zázrak.“

„Nevím, jak vy, ale já jsem určitě malomocný byl,“ 
oponoval Izmachiáš. „Ty berle jsem přeci nepoužíval 
pro nic, za nic. A věřím i tomu, že mě uzdravil Ježíš. 
Ale takové schopnosti nemá sám od sebe. To musel 
dostat od Hospodina. A proto je jeho povinnost 
uzdravovat. Za to nemůže čekat žádný přehnaný 
vděk. Musí mu stačit pocit, že splnil Hospodinovu 
vůli. Já se tedy vracet nebudu.“ 

Ani Jeriášovi se děkovat nechtělo: „Já věřím, že 
mě uzdravil Hospodin. A že Ježíš se k tomu připletl 
jen tak náhodou. A navíc, co když za to bude chtít 
zaplatit? Já jsem na doktory vydal celé jmění, po 
mně už nikdo peníze chtít nemůže!“

„Ale, kamarádi,“ kroutil nevěřícně hlavou Azarel. 
„Copak jste slepí? Kam jste dali rozum? To ve vás 
není ani kousek cti?“

„Hele, Azraeli, ty tu nemáš co poučovat ostatní,“ 
přerušil ho Ozeáš pomalu vstávaje ze země. „Ty 
jsi Samařan, cizinec, bezvěrec. Buď rád, že jsme ti 
vůbec dovolili s námi chodit.“

„A vy ostatní nechte toho tlachání, už to nemůžu 
poslouchat.“ Ozeáš si upravil střapce na šatech (moc 
jich tam po tom ročním živoření v poušti nezbylo, 
ale něco málo přece), rukou si trochu pročísl vlasy, 
nakroutil pejzy a dotáhl modlitební řemínek (tedy 
to, co z něj zbylo), aby dal svému proslovu váž-
nost. „Kdo na nás seslal nemoc? Hospodin. Nemoc 
je co? Trest za hříchy. Ale tomu jsem nerozuměl. 
Proč já, Hospodine, který ti celý život věrně slou-
žím? Volal jsem k Bohu, nechápal jsem, cítil jsem 
se jako Job. Nebo jak to píše prorok Izaiáš: ‚Neměl 
vzhled ani důstojnost … byl v opovržení … lidé si 
před ním zakrývali tvář …‘ Ano, přesně to jsem 
prožíval. Izaiáš však pokračuje: ‚Ale on nezhřešil … 
v jeho ústech nebyla lest …‘ Proč tedy to utrpení, 

Hospodine? A Hospodin mi odpověděl opět slovy 
Izaiáše: ‚On nesl hříchy mnohých, vzal na sebe jejich 
nepravosti…‘ Takže já trpím za hříchy ostatních? 
Já mám odčinit jejich viny? Já je mám vysvobodit 
ze zatracení?

O to víc jsem se obracel na Hospodina slovy 
žalmů, však jste to sami viděli, nijak jsem se s tím 
neskrýval: ‚Z hlubin bezedných tě volám, Hospodine 
… Kéž tvé ucho vyslechne moje prosby … Budeš-li 
mít, Hospodine, na zřeteli nepravosti, kdo obstojí … 
Obrať ke mně svou tvář … Pohleď na moje pokoření 
… V tebe skládám svou naději …‘ Připadal jsem si 
jako Abraham, když prosil za sodomské: ‚Zachraň 
alespoň padesát … třicet … deset!‘ A vidíte, na 
rozdíl od Abrahama jsem uspěl, vymodlil jsem na 
Hospodinu naše uzdravení.“

Ozeáš si prohlížel kolegy, jak na ně jeho řeč 
působí. Ti mlčeli, nicméně se nezdálo, že by byli 
nějak ohromeni či se cítili zahanbeni, že k uzdra-
vení také nepřispěli. A tak pokračoval důrazněji: 
„Já věřím, že nás uzdravil Hospodin. Ale jen díky 
mým modlitbám a postům. Ježíš to určitě nebyl. 
Takže pokud chcete někomu děkovat… Ale já jsem 
skromný, já to po nikom nevyžaduju.“

Ozeáš chvíli čekal, kdyby přece jen někdo něco… 
Když však nikdo nic, pokrčil rameny, obrátil se 
a pomalu se vydal na cestu do města. Ostatní se 
k němu postupně přidali.

Pouze Azarel zůstal stát na místě a nevěřícně 
a trochu smutně se díval na své (bývalé?) kama-
rády, jak se vzdalují, až zmizeli za kopcem. Pak si 
ale vzpomněl na Ježíše a rozběhl se na opačnou 
stranu, tam, kde před půlhodinou zmizel zástup.

Asi je nám jasné, že texty Písma nelze ohýbat 
podle našich představ, jak to dělal Ozeáš. Papež 
František k tomu 27. ledna 2021 ve své katechezi 
Modlitba s Písmem svatým řekl:
„My jsme ‚svatostánky‘, ve kterých Boží slova hle-
dají přijetí a ochranu, aby mohla přebývat ve světě. 
Proto je třeba k Bibli přistupovat bez postranních 
úmyslů a bez manipulací. Věřící nehledá v Písmu 
svatém podporu svých filosofických či etických vizí, 
nýbrž doufá v setkání. Ví, že Písmo bylo napsáno 
v Duchu svatém, a v tomtéž Duchu má být přijato 
a chápáno, aby se toto setkání uskutečnilo.“

JZi
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Milí přátelé, nezamyslet se v březnu 2021, v roce 
a měsíci sv. Josefa, nad darem a tíhou otcovství, 
by zřejmě nebylo možné. Proto jsme oslovili něko-
lik tatínků s prosbou o zodpovězení našich otázek:

Otázky pro táty:

1. Kolik máš dětí (a vnoučat)?
2. Co pro tebe znamená být tátou?
3. změnilo tě nějak otcovství?
4.  Uvedl bys někoho jako svůj vzor otce? 

Čím Tě inspiruje?

1)  Mám pět dětí. Tři dcery a dva kluky. Vnoučata 
(ještě) nemám.

2 )  Nesmírnou radost, zadostiučinění a zároveň po-
cit velké odpovědnosti.

3)  Nepochybně. Postupně jsem si začal uvědo mo  -
vat, že již nejsou centrem mé pozor nosti jenom 
vlastní zájmy a potřeby. Přestal jsem být sám pro 
sebe tak důležitý.

4)  Asi těžko určím jednoho otce mých snů. Určitě 
mě ale inspirovali někteří otcové, které jsem po-
zoroval například na letních rodinných táborech. 
A v mnohém mi je vzorem i náš farář, který se 
chová k dětem velmi přátelsky a projevuje o ně 
autentický zájem. (Ji)

1) 6
2) Vést svěřené děti k Bohu a být jim vzorem. 
3) Lépe se snažím využít čas.
4)  Bůh, sv. Josef, který je můj biřmovací patron, 

vedoucí z oddílu, kam jsem jako dítě chodil. 
Inspirace vztahem k Bohu a zároveň k dětem.

 (Ja)
 
1) 2 dospělé kluky (41 a 30 let), 1 vnouče (13 let)
2)  Možná je to neobvyklé, ale už od mládí jsem si 

představoval, že budu mít rodinu, budeme cho-
dit na výlety, budu předávat zkušenosti svému sy-
novi, bude číst moje skautské deníky, apod. Měl 
jsem inspiraci v rodině mého kamaráda, kde žili 
v takové hezké harmonii – každou neděli vyráželi 

na výlet do okolí Prahy a brávali mne sebou. 
U nás toto nebylo a já si vysnil, že to budu jed-
nou stejně prožívat se svou rodinou.

3)  Jako mladík v dospívání jsem byl „rebel“, tro-
chu bohém – chodil jsem do hospody za partou 
kamarádů, založili jsme rockovou kapelu – cho-
dil jsem pozdě domů, někdy vůbec, vynechával 
jsem školu – no prostě to nebylo se mnou jed-
noduchý. Když se nám po svatbě narodil první 
kluk (ženě bylo 19 a mně 23 let), vše se změ-
nilo a já se snažil věnovat své rodině. Vzbudila 
se ve mně zodpovědnost a potřeba je ochránit 
a dát jim to hezké, co jsem zažíval se svým ka-
marádem a jeho rodinou. I když jsem občas stá-
le utíkal ke svým kamarádům – už to bylo jiné. 
Začátky byly ještě problematické, ale mám hod-
nou a trpělivou ženu, která to se mnou vše pře-
stála :-). S mými kluky jsem hodně chodil do di-
vadla, do kina, na výlety – vláčkem za dobrodruž-
stvím, v létě s partou a dětmi jsme sjížděli čes-
ké řeky. Kluci na to do dneška rádi vzpomínají, 
a i když bych mnohé raději změnil, tak si myslím, 
že jsem jim tu základní výbavu do života předal: 
poctivost, toleranci a lásku.

4)  Vzorem byl asi ten tatínek mého kamaráda – 
skaut, romantik, knihovna plná lákavých knih, 
sečtělý a hodný člověk. Mně táta jaksi chyběl, 
neměl na nás čas, všechno jsme probírali s mou 
mamkou, …ale tátu nahradit nemohla. Spíš jsem 

Být tátou...
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se mu vyhýbal, on mne zase přehlížel a vždy po-
třeboval jen k nějaké práci. Je mi líto, že jsme si 
s tátou moc nerozuměli. (Jo)

1) Dvě dcery, bez vnoučat.
2)  Stačí se podívat malým dětem do očí a hned je 

vidět, odkud přišly. Snažím se, aby v nich byl stá-
le vidět Boží obraz.

3)  Děti jsou nemilosrdným zrcadlem. Hned vidíš, co 
děláš špatně, a to neukecáš.

4)  Sv. Josef – na něm je nejlépe vidět to, že dítě není 
„naše“, ale je to svěřená Boží hřivna – dar, kte-
rý se nesmí „zakopat“. (L)

 
1) 4 úžasné dcery a 1 roztomilou vnučku. 
2)  Být tátou je úžasná věc. Ale stejně jako manže-

lem, se tátou člověk stále učí být. Jsou to nové 
role, plné úspěchů i nezdarů, nečekaných náro-
ků a starostí se spoustou radosti, překvapení a le-
grace. A jsem moc vděčný, že máme dcery, kte-
rým je radost být tátou.

3)  No jasně! Teda alespoň doufám, jinak by to byla 
nejspíš tragédie. Nejlepší zrcadlo jsou vedle man-
želky naše děti. 

4)  Já moc na vzory nevěřím. Každý máme svou cestu 
a jako nevstoupíš podruhé do stejné řeky, nebu-
deš nikdy žít život nikoho jiného. Určitě to platí 
o chybách – moje chyby jsou moje chyby a vzor 
za to nemůže. Vedle toho si samozřejmě uvědo-
muji, že mám hodně dobrého ze svého táty, a za 
to jsem vděčný. Čím jsem starší, tím více si uvě-
domuji, jak zásadní vliv na mě má původní rodi-
na, rodina mé ženy, přátelé a společnost, kde žiji. 
Tam vidím ne inspiraci, ale zásadní odpovědnost 
táty i mámy, umožnit dětem vyrůstat v dobrém 
prostředí. No a to je vlastně ta inspirace, kterou 
jsem si z mé rodiny přinesl! (P)

Specifické otázky pro otce vdaných dcer:
Jaké to je, odevzdat svou princezničku 
u oltáře? Jak přijímáš zetě? Jako syna?

•  Vést princeznu k oltáři je úžasná a strašně těž-
ká chvíle. Je to pro mě připomínka vlastní svat-
by, vděčnost za život v manželství s mojí drahou 
Marií, ohlédnutí se, kolik jsme toho spolu prožili, 
důvěra v princeznu a její správnou volbu a samo-
zřejmě i přijetí nové polohy mého otcovství, spo-
čívající ve vypuštění princezny do života.

•  Velkým symbolem je pro nás požehnání před 
odjezdem z domova, kdy naši princeznu pro-
pouštíme a potom předání čekajícímu ženicho-
vi před oltářem, kdy ji naopak spolu s naším no-
vým synem (rozuměj zetěm) radostně a s důvě-
rou přijímáme.

A ještě jedna specialita:
Láďo, jak prožíváš duchovní otcovství
coby jáhen?

Etymologicky             (diakonos) znamená slu-
žebník nebo také číšník. Role otce mu nepřísluší, 
ale když někdo přijde a má potřebu se svěřit nebo 
jen vypovídat, snažím se ho pochopit a nevystrašit. 
Většinou nestojí o „dobrou radu“, ale právě o vy-
slechnutí a pochopení.

Ptala se a za ochotu
a otevřenost děkuje Blanka

Pro mě coby manželku a mámu je tátovství ni-
kdy nekončící škola života. Nádherná a náročná. 
Občas se něčemu nerozumí. Občas někdo musí 
zůstat po škole. A prázdniny nejsou nikdy! Tuším, 
že ji máte, milí tátové, těžší než my mámy. Díky, že 
jste! Díky, že rostete!

Nejsme všichni rodiče, neřku-li tátové, ale děti 
jsme (byli) všichni. Pokud už máme zdárně za sebou 
dospívání s jeho kritizujícími tendencemi, možná víc 
a víc chápeme složitost i úskalí krásného daru otcov-
ství, daru, který nás svým způsobem tolik převyšu-
je. Na jednu stranu nás přibližuje k obrazu Božímu 
nabídnutým růstem v lásce a nesobeckosti, na dru-
hou stranu ovšem na nás klade nároky (ve vztahu 
táty a dětí by měl/mohl být zahlédnut příklad Boha 
Otce), které někdy mohou dopadat s příliš velkou 
silou. Snad dokážeme odpouštět všem těm, kteří 
pro nás v čemkoli nedostáli. Snad dokážeme připus-
tit i skutečnost, že jsme jim tuto roli neusnadňovali. 
A snad dokážeme odpouštět i sobě samým, že se 
někdy nedaří tak, jak bychom si přáli. 

A na závěr dodatek – prosba k těm, kteří už/ješ-
tě tuto tíhu nenesou – potřebujeme vaši pomoc! 
Vaši přímluvu, modlitbu, dar oběti. Vaše pochopení 
pro to, co vlastně nelze vyjádřit slovy, pokud to as-
poň trochu neprožijeme taky. Hluboké díky za veš-
kerou podporu! A díky Stvořiteli, že máme před 
očima dar otcovství, který mlčenlivě připomíná, že 
jsme přece všichni Jeho děti. Blanka
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Milé děti, v Písmu sv. čteme, že Pán Ježíš přinesl na zem světlo. V kaž-
dém domě, kde žijeme, se odehrává nějaký příběh. Tam, kde se to děje ve světle 
Pána Ježíše, kde jsou lidé na sebe hodní a mají se rádi, vybarvi okna žlutě.
Pomoz také dětem najít cestu do těchto domů.

Dětské
 okénko

(Převzato z www.kanan.cz čili KAtecheze NA Neděli, pomůcka pro katechety a rodiče.)
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   Kým byl sv. Josef?
a) dědeček Ježíše Krista  . . . . . . . . . . . . . . . . . .K
b) Ježíšův učitel v rabínské škole . . . . . . . . . . . D
c) Ježíšův pěstoun . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . P

   Z kterého rodu sv. Josef pocházel?
a) Alexandra Velikého . . . . . . . . . . . . . . . . . . . O
b) krále Davida . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . A
c) císaře Karla IV.  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . E

   Kde se seznámili a žili spolu s Marií? 
a)  v Nazaretě . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  T
b)  v Jeruzalémě . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  L
c)  v Bagdádu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  Z

   Čím se Josef živil? 
a)  lovil ryby  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . C
b)  jako tesař . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  R
c)  choval ovce  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  K

   Ve které zemi se Josef narodil? 
a)  v Itálii . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  B
b)  v Turecku . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  I
c)  v Izraeli . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  O

   Co Josefa přimělo přijmout 
   k sobě těhotnou Marii? 
a)  nařízení císaře  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . A
b)  anděl ve snu  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . N
c)  rabínova domluva . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ch

 
   Kam Josef s Marií utíkali z Betléma?
a)  do Egypta  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Č
b)  do Číny . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . M
c)  do Řecka . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  Š

   A proč vlastně utíkali? 
a)  císař zvýšil daně . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . U
b)  v Betlémě vypukl mor . . . . . . . . . . . . . . . . .  y
c)  Herodes chtěl Ježíše zabít . . . . . . . . . . . . . .  E

   Před čím Josef P. Marii ochránil, 
   když ji těhotnou přijal k sobě? 
a)  před velkou pokutou . . . . . . . . . . . . . . . . .  Ř
b)  před kamenováním  . . . . . . . . . . . . . . . . . Ch
c)  před vězením . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  R

Takže, sv. Josef je také . . . . . . . . . . .  (tajenka).

Ahoj holky a kluci, v březnu 
(19.) slavíme svátek sv. Josefa, jehož rok vyhlásil 
papež František loni 8. 12. Tak mám pro vás kvíz 
právě o něm. Když vyluštíte tajenku, dozvíte se 
o sv. Josefovi jeden velmi málo známý fakt, byť něko-
lik staletí starý (a týká se i nás ☺).
Písmenka správných odpovědí napište do tabulky.

Určitě jste to zvládli, viďte.
Těším se zase příště! Blanka
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Od podzimu jsme se dostali jako rodina do 
zvláštního světa, kdy opravdové vyučování, 
mítinky v práci se skutečnými lidmi a i některé 
duchovní akce – jako třeba Rozjímání nad evan
geliem – byly přesunuty do online prostoru.

Před lety jsem dětem koupila fantasy knihu, která 
se odehrávala v roce 2045, kdy byl téměř zničen 
svět a život lidí probíhá v troskách měst a vracích 
aut a byl z větší části přesunut do virtuálního světa 
– včetně studia dětí – lidé v tomto virtuálním světě 
tráví většinu svého života.

Za rok jsme se k tomu příběhu přiblížili více, než 
mi je milé. Asi nejzajímavější je, že jsme s dětmi stále 
spolu. Ráno po osmé hodině začíná on-line výuka. 
Postupně se připojují do hodin a nacházejí si po 
bytě místa, abychom se vzájemně co nejméně rušili.

Musela jsem si zvyknout na novou situaci. Mám 
4 dny v týdnu „home office“, jsem tedy většinu 
času s našimi čtyřmi dětmi doma a zajišťuji i vše 
kolem domácnosti... Zjistila jsem, že proběhnout 
ráno Natánkovi za zády, když sedí u počítače, a být 
oblečená v pyžamu, může znamenat, že jsem se 
octla ve 3. A, kde mne překvapeně sleduje dal-
ších 15 dětí a paní učitelka mne z obrazovky hezky 
pozdraví. A děti se začnou smát. No dobře, příště 
si na to musím dát pozor. 

Pokud v poledne vařím oběd a přijde nejstarší syn 
s bezdrátovými sluchátky na uších a promluví, tak to 
vůbec neznamená, že mluví na mne. Ale měla bych 
přeci vědět, že má fyziku a šel si jen udělat kávu. 
A rozhodně na něj nemám hovořit, když “je” na 
hodině. To je přeci jasné. Aha...

V pondělí jsem v 8 hod začala pracovat v obýváku 
u stolku s notebookem před sebou. Vedle mne si 
sedla starší dcera se svým notebookem, měla che-
mii. Studenti musí mít puštěné kamery po celou dobu 
výuky. Měla jsem pracovní telefonát, abych mohla mlu-
vit, s telefonem jsem chtěla rychle vyběhnout z míst-
nosti. A ejhle, najednou jsem se nechtěně octla v sep-
timě, když jsem přelézala pohovku... Ema mi hned 
řekla: “Mami, prosím tě, až se budeš vracet, tak mi 
řekni, vypnu kameru”… Ech, dobře. Jsem ráda, že ten-
tokrát jsem byla normálně oblečená a stihla jsem se 

ráno i namalovat, ale to, že jsem byla na kameře zachy-
cená při lezení přes pohovku, mne moc neuklidnilo...

Po obědě se Ema i Anit oblékly do cvičebního oble-
čení. Každá si vzala jednu srolovanou podložku na 
cvičení z obýváku a každá šla do jiného pokoje. Ptám 
se jich, co jdou dělat. Prý mají obě hodinu tělocviku 
a každá se svou třídou. Cože? Ano, měly on-line tělo-
cvik. Jdu se opatrně podívat k Emě do pokoje, abych 
se náhodou neoctla díky zapnuté kameře ve třídě. 
A opravdu na obrazovce je asi 20 okýnek, kde jsou 
jednotliví cvičící studenti. A všem předcvičuje nama-
kaný týpek. Zrovna si dával ruku za hlavu a biceps měl 
větší než hlavu. Překvapeně na to hledím – nevím, 
jestli měl menší hlavu, než je obvyklé, nebo čím to 
bylo. Nedivím se, že si holky musí dát po tělocviku 
sprchu. Dává jim docela do těla… 30 kliků neudě-
lám ani já, zatím tak polovinu… No dobře… Raději 
jsem dveře tiše zavřela.

Také se dozvídám zajímavé informace. Třeba, 
že Ježíšek měl plenky a pokakával se do nich. Prý 
se o tom ve středověku přestalo mluvit. Informace 
z hodiny evangelického faráře, docela mne to zaujalo. 
Postupně se vzdělávám v oblasti politologie, dějin, 
literatury. Slyším “happy birthday” ve španělštině… 
Najednou zažívám “v akci” učitele, které znám jen 
z třídních schůzek a vyprávění dětí. Už chápu, co 
a proč mi o nich děti říkaly. A mohu s nimi jen sou-
hlasit. Někteří vyučující jsou opravdu výborní...

SVĚT on-line
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Co neznamená „Obraťte se“
Ježíšovo „obraťte se“ (Mk 1,15) není výzva, 

abychom se začali dívat ještě víc sami na sebe. 
On ani neřekl „zpytujte se, obraťte pozor-
nost na své slabosti, jděte do sebe a vnořte se 
do svého svědomí“… Nic takového! Ježíšova 
prosba a výzva zní: „Obraťte se a věřte evange-
liu“ (Mk 1,15). Obraťte se ke mně, ke svému Bohu! 
Věřte radostné zvěsti, že Bůh je váš milující Otec.  
Ano, je jen jediné skutečné obrácení: obrátit se 
k Bohu, který dosud stál v našem životě možná 
dost stranou. Podívat se Mu do očí, najít si na Něj 
čas. Až tváří v tvář našemu Bohu, v setkání s Ním 
uvidíme a nově pochopíme sami sebe a svůj život…

Pro mnohé křesťany tato Ježíšova prosba zní 
jako další nárok k mnoha životním nárokům, další 
úkol k mnoha úkolům. Přitom jde o to přijmout, 
co pro nás Bůh dělá. Dát Mu důvěru a neodvra-
cet se od Jeho lásky. 
 
Cesta očišťování

Bůh si přeje, abychom „nesli dobré ovoce“, 
proto své ratolesti i čistí (srov. Jan 15,2). A to je 
skutečnost, která se nám někdy tak trochu zajídá. 
Často si říkáme: co jsem tak špatného udělal, že 
na mě Bůh zase něco dopouští? Podobné otázky 
si ale kladou především ti, kteří považují svůj život 
s Bohem za povinnost, ale o radosti z boha moc 
nevědí. Ne vždy vlastní vinou, ale někdy i kvůli 
tomu, že jim vyhovuje takový náboženský život, 
který příliš nezasahuje do jejich soukromí a jejich 
nitra. Ani netuší, oč se šidí. Ale Otec to ví, a tak je 
někdy pozve k cestě očišťování, aby jim mohl dát 
více zakusit sám sebe, a tím i svoji lásku.

Otec nás čistí především svým Slovem, ale 
také utrpením, každým nezdarem našeho života 
a vůbec mnohým, co třeba vůbec nechápeme. 
Takové čištění někdy bolí, ale mnohdy je nutné, 
aby nás od naší zahleděnosti do sebe vrátilo 
k pohledu na Boha. Na Boha, který pro nás ve 
své lásce má připraveno více, než si dokážeme 
představit.

Zpracováno podle knížky  
Vojtěcha Kodeta „Hledám tvou tvář“, 

kterou vydalo Karmelitánské nakladatelství. 
Redakčně upraveno. Blanka

Naopak se děti musely naučit, že i když sedím 
v obýváku a mám v ruce notebook, tak jsem ve sku-
tečnosti v práci a potřebuji klid, jinak zveřejním na 
sociálních sítích nějakou chybu a budu mít rázem 
problém. Proběhly kolem, když jsem měla on-line 
porady, a byly docela překvapené. Při jedné to vypa-
dalo, že v zasedačce dojde na kolty. Šly se překva-
peně podívat blíž, co se to tam děje...

Bezpečno, pokud jde o kamery, není ani 
v kuchyni. Přijdu za dcerou, chci vařit oběd a jsem 
opět nechtěně v sextě, v hodině angličtiny. Musí mít 
zapnutou kameru, ale chystá si svačinu… Pomóc… 
Opravdu se nechci ocitat v „roomkách“ gymnázia. 
Je to jako jít po cestě a najednou spadnout do jámy...

Co jsem se musela naučit? Pokud jedno ze čtyř 
dětí drží v ruce mobil, notebook nebo sedí u počí-
tače, má nejspíše zapnutou kameru, mohu se tak 
nechtíc ocitnout tváří v tváři jejich spolužákům. 
A pokud vstupuji do nějaké místnosti, tak opatrně 
nahlédnout a tiše se zeptat, jestli neběží hodina. 
Protože většinou je odpověď kladná. Přicházíme 
o část svého soukromí a klidu.

A když mi večer po “home office” končí pracovní 
doba, potřebuji z domu odejít, protože jinak nevím, 
jestli jsem ještě v práci nebo už doma. V mobilu 
v „chatech“ mi dál běží různé pracovní informace, 
přistávají mi tam pracovní maily... Nejčastěji jdu večer 
do kostela. Díky tomu změním prostředí, projdu se, 
mohu být chvíli relativně sama a v klidu, mohu ode-
vzdat vše, co se ten den stalo, při mši zapomenout 
na chvíli na všechno a vstoupit do biblických pří-
běhů, nechat se unášet liturgií mše, zaposlouchat 
se do kázání. A třeba si před kostelem i popovídat 
s milými lidmi. Jsem velmi vděčná za to, že nám 
tentokrát byly zachovány otevřené kostely. Že něco 
z toho “opravdového života” ještě zbývá.

Velmi pozitivní také je, že mé dcery se daly na 
vaření a pečení. Stalo se to jejich vášní. Nejmladší syn 
je expert na „panini“ jakéhokoliv druhu. V posled-
ních dnech nám je stále nabízí k večeři. S dcerami 
jsme se společně vrhly na on-line cvičení. Venku bylo 
na běhání opravdu zima, tak cvičíme doma v teple. 
Někdy společně v obýváku. Posíláme si tipy na nej-
lepší „workouty“. Ale jinak se těším, až bude svět 
zase normální. Bez limitů v kostele, rozestupů a dez-
infekcí na každém kroku a až zase budeme moci ces-
tovat a vidět tváře lidí kolem sebe. Ano, s úsměvy 
a bez roušek.

 Lenka Doležalová
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zprávičky
 z Farní charity

O manžele Karolínu a Pavla jsme se začali starat 
 před rokem. Službu pro rodiče tehdy domluvili 

synové. Rodiče byli až do předloňských Vánoc samo-
statní a pomoc nepotřebovali. Začátkem loňského 
roku měla paní Karolína lehkou cévní mozkovou pří-
hodu, se kterou musela samozřejmě do nemocnice. 
Pan Pavel se o manželku tolik bál, že prodělal lehký 
infarkt. Nakonec byli manželé hospitalizováni oba, 
každý na jiném oddělení stejné nemocnice. Jejich 
zdravotní stav se po prodělaných onemocněních 
a hospitalizaci zhoršil, takže synům bylo jasné, že 
bez pomoci rodiče domů vzít nemohou. Všichni tři 
synové jsou velmi zaměstnaní, proto na radu soci-
ální pracovnice nasmlouvali naše služby.

První týdny služby probíhaly podle plánu. Rodiče 
byli zesláblí a potřebovali velkou oporu, aby mohli 
být doma. Navštěvovali jsme je denně. Pracovníci 
v sociálních službách pomáhali s osobní hygienou 
oběma manželům, udržovali pořádek v domácnosti, 
starali se o prádlo, připravovali jídlo. Zdravotní sest-
řičky kontrolovaly fyziologické funkce a paní Karolíně 
pomáhaly s rozhýbáním mozkovou mrtvicí postižené 
části těla. Manželé naše návštěvy zpočátku přijímali 
s radostí a ochotně s námi spolupracovali. My jsme 
byli také spokojení, protože zdravotní stav obou 
klientů se pomalu, ale jistě zlepšoval. Oba už byli 
schopni se po bytě pohybovat bez pomoci a kom-
penzačních pomůcek. Paní Karolína postupně pře-
bírala zpět vládu nad domácností a pan Pavel tré-
noval srdíčko na rotopedu, který dostal darem od 
synů. Pečovatelky začaly s manželi chodit na pro-
cházky a nákupy. S naší pomocí byli manželé opět 
schopni žít téměř samostatným životem. 

Pro nás to byla radostná služba. Obvykle totiž při-
jmeme do péče klienta a snažíme se ho udržet ve sta-
bilním stavu. Potom se něco stane a zdravotní stav se 
zhorší, my nadále udržujeme ten zhoršený stav a ono 
se to za chvilku zase zhoupne. Tak to jde dál až k oka-
mžiku, kdy klient ulehne a zemře. Jen málokdy se naši 
klienti zlepší natolik, aby bylo služby možné omezit.

Náš manželský pár se opravdu velice zlepšil, paní 
Karolína se spokojeně motala v kuchyni. Pan Pavel je 
kutil, nejraději se vrtá ve své pracovně. Oba si oblíbili 

rotoped, na kterém šlapou své denní kilometry. Pomoc 
ovšem manželé stále potřebovali. Péče o domácnost 
a prádlo, stejně jako donáška nákupů pro ně byla již 
příliš obtížná. Paní Karolína však začala mít dojem, 
že je naše pomoc zbytečná, a začala naše pracovníky 
posílat pryč. Už ve dveřích jim sdělila, že nic nepo-
třebují, vše je v pořádku a oni si s manželem se vším 
poradí. Pečovatelé marně nabízeli pomoc s úklidem, 
donesením nákupu, prádlem, žehlením. Klientka je 
odmítala s tím, že si vše pomaličku a postupně udělá 
sama. Občas se některému z oblíbených pracovníků 
podařilo na chvilku proniknout do bytu, proto jsme 
věděli, že domácnost začíná upadat. Péče o celou 
domácnost navíc paní Karolínu vysilovala, měla 
závratě a často padala. Marně jí sestřičky domlou-
valy, aby nechala část práce na   pečovatelkách. Přidal 
se i pan Pavel. Ten si s našimi děvčaty moc rád poví-
dal. Taky viděl, jak se manželka namáhá, a měl o ni 
strach. I synové do maminky hučeli, ale stejně úspěšně 
bychom asi všichni mohli mluvit do vrby. Nakonec 
k manželům pečovatelky zaskočily každé ráno jen na 
chvilku, aby zkontrolovaly, že je všechno v pořádku. 
Paní Karolína se na své chlapy zlobila, že je naše ranní 
návštěva zbytečná. Prý nás jenom zbytečně obtěžují 
a zdržují, když bychom mohli dělat něco opravdu 
užitečného. Ještě štěstí, že ji její chlapi neposlechli. 
Při jedné z ranních návštěv otevřel pečovatelce Jitce 
vyděšený pan Pavel. Manželka byla večer unavená, 
zamotala se, upadla a teď má velké bolesti. Klient 
chtěl zavolat záchranku, syny nebo jinou pomoc, ale 
paní Karolína mu to nedovolila. Celou noc nespala 
bolestí, jen aby někoho neobtěžovala. Pečovatelka 
okamžitě zavolala záchranku, která klientku odvezla 
na chirurgii. Paní Karolína má zlomenou ruku a nara-
žená žebra, v nemocnici si poleží. Pan doktor se zlo-
bil, kdyby manželé zavolali pomoc hned, nemusel 
by ruku operovat. My dál navštěvujeme pana Pavla 
a doufáme, že se mu manželka brzy vrátí domů a zase 
se ujme vlády nad svojí kuchyní.

Spolu s mým synem Jakubem jsme pro vás 
na našem charitním facebooku připravili pro 
postní dobu soubor čtyřiceti krátkých příběhů 
a obrazů. Jakub obrazy namaloval na motivy evan-
gelijních příběhů. Každý den postu bude na našem 
facebooku charitapraha4 zveřejněný nový příběh 
s originálním obrazem. Jste zváni příběhy číst, sdí-
let a posílat dál.

Přeji vám pokojné postní období
 Eva Černá
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on-line akCe ve farnosti

infoservis

ŽIVOT farnOsTI  •  sETKÁnÍ

n  11. 3. / 19.00 / zMT – s Petrou Plemlovou, 
zakladatelkou úspěšné textilní firmy Unuodesign, 
kterou rozjela jako samoživitelka pečující o čtyři 
děti. Nejen o jejím úspěšném podnikání, ale 
i o životních peripetiích, které ji dovedly tam, kde 
teď je. (youTube)

KNižNí KOUteK NA YOUtUBe
– ochutnávka knížek s komentářem

•  6. 3. / návrat staršího syna – „Často jsem si 
kladl otázku: Co by se stalo, kdyby marnotratný syn 
potkal cestou domů místo otce svého staršího bra-
tra? Co se stane s marnotratnými syny této gene-
race – našimi dětmi, navrátí-li se do Kristovy církve, 
do Boží rodiny, a nenajdou tam Kristova Ducha, 
jenž by je obejmul? Budeme my jako Boží děti při-
praveni jim odpustit, být k nim velkodušní a osla-
vovat jejich návrat? Budeme na ně čekat s otevře-
nou náručí?“ (autor)

•  13. 3. / Deník venkovského faráře – Autorem 
je P. Jan Rybář (SJ) – Životopis nebo deník? V kaž-
dém případě však velmi zajímavé čtení jak z doby 
komunismu, tak z doby po něm. Autor nám 
nabídne nevšední, ale zato velmi zdravý pohled 
na život, církev, na situace, nad kterými nemáme 
moc, i mnoho prorockých zamyšlení. Autentičnost 
spojená s prostou pravdivostí bez patosu je to, co 
nám zprostředkuje kniha Jana Rybáře. 

•  27. 3. / Pobořený chrám – autory jsou manželé 
Vytrvalí – Ne všechno, co se děje v životě člověka, 
je dobré. Ne všechno je následováníhodné. Ale 
přesto je dobře o těchto věcech aspoň něco málo 
tušit, abych se tomu mohl vyhnout nebo případně 
rozuměl druhým, ba dokonce někdy i poradil kudy. 
Tak to je přesně tato kniha, která se dotýká zra-
ňujícího a destruktivního působení pornografie 
na strukturu člověka i jeho vztahy s nejbližšími. 
Osobní svědectví. 

POStNí DUChOVNí OBNOVA
Na youTube můžeme dvakrát v týdnu rozjímat nad 
„vyznáním víry“ s P. Michaelem a P. Františkem –  
vždy v neděli a středu od 7.00. 

Pozvánka na křížovou 
cestu v době koronakrize

Doba příliš nepřeje setkáváním se ve společen-
stvích, ve farnosti, s přáteli. Mnoho z nás pro-
žívá nelehké období, kdy máme praktické starosti 
o svůj každodenní chléb, o zdraví své či svých 
blízkých. K tomu běžnému, co zažívám, se teď 
již skoro rok celý svět střetává s „malým virem“, 
který zahýbal s našimi jistotami. Asi každý z nás 
narazil na to, že vidí ve svém životě věci i udá-
losti v jiném světle.

A o Světlo s velkým S tu jde. Do toho všeho, 
co žijeme, chce přijít Ten, který je. Ten, komu 
záleží nejen na nás, ale na mě. Ano i na tobě. 
Jde s námi, i když ho zrovna nevidíme a nepro-
žíváme nějaký úžasný mystický zážitek. 

Pojď teď spolu s Ním a dalšími, kteří se v post-
ním čase připojí, procházet ulicemi Jižního Města. 
Přinášet tichou modlitbou nohami, rozjímáním, 
zkrátka tak, jak umíš a jak ti přijde. Nést ty, kteří 
tu žijí své životy. Staň se poslem pokoje a požeh-
nání tím, že budeš přát dobro a vkládat druhé 
skrze modlitbu do Boží náruče. 

Nezáleží na tom, zda projdeš všechno najed-
nou, pouze část anebo jednotlivě. Každý dle 
svých možností. Potřebuješ k tomu jen na ozna-
čeném místě načíst QR kód a pak s tím, co 
najdeš, kráčet s Pánem ulicemi JM.

Tato společná farní křížová cesta bude čekat na 
své modlitebníky ve druhé půli března. Více info 
získáte včas na webu a v kostelech formou letáčku.

n  Setkání společenství Hnutí fokoláre – 1. 3. 
2021 od 20 hod. přes Skype. Slovo života na 
březen: „Ukaž mi své cesty, Hospodine, a pouč 
mě o svých stezkách.“ (Žalm 25,4).  Jana a Viktor 
Friedovi – tel. 731625949

n  Páteční dopolední setkávání (nejen) pro senio
 ry) v pátek v 9 hod. se zatím stále nekoná.  
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Příští uzávěrka bude 15. března 2021.      Náklady na 1 výtisk 14 Kč. fchodoviny@kcmt.cz
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 Farní kancelář (fara – Na Sádce) 272 934 261 farar@kcmt.cz

 Karina Juráková (ředitelka KCMT) 731 625 970 kancelar@kcmt.cz

 Kancelář KCMT, farní kancelář KCMT 242 485 826 kancelar@kcmt.cz

 P. Michael Špilar (farář) 272 934 261, 603 151 265  farar@kcmt.cz

 P. František Čech (farní vikář)  731 124 507 farnivikar@kcmt.cz

 Pavel Urban (trvalý jáhen) 272 911 264

 Ladislav Staněk (trvalý jáhen) 724 112 799 stanek@kcmt.cz
 Václav Šebek (pastorační asistent) 242 485 830, 734 547 021 spravce@kcmt.cz

 Jaroslav Olšanský (předseda KSK Praha) 603 256 411 jarda.olsansky@kskpraha.org

 Vlasta Hamalová (koordinátorka dobrovolníků) 733 770 847 hamalova@kcmt.cz

 Petr Fried (pracovník pro KCMT)  fried@kcmt.cz

 Charita – Eva Černá (ředitelka)  737 322 569, 242 485 823  kancelar@charitapraha4.cz

 Charita – pečovatelská služba 737 948 638, 272 941 972 socialnisluzby@charitapraha4.cz

  % / mob. e-mail

KANCelář KCMt – háJe
U Modré školy 1, 149 00  Praha 4
Tel: 242 485 826
E-mail: kancelar@kcmt.cz
Úřední hodiny:
Po–St 8.30–15.00

Úřední hodiny kněze:
Středa 8.30–10.30, 16.00–17.30

FArNí KANCelář ChODOV
Na Sádce 1296/18, 149 00  Praha 4
Tel: 272 934 261
E-mail: kancelar@kcmt.cz
Úřední hodiny kněze:
Pátek 16.00–17.30
(V jiném termínu po předchozí dohodě.)

* Na sobotní mši svatou v 17.00 hod. je nutné se přihlásit
**Bohoslužba je přenášena na youtube.com/kcmtpraha

K O N T A K T Y  •  A K T U Á L N Í  P O Ř A D  B O H O S L U Ž E B

  kostel sv. Františka kaple sv. Matky Terezy

 Pondělí  –  – 

 Úterý 18.00  –

 Středa –   18.00**

 Čtvrtek –   6.45

 Pátek 18.00  18.00

 Sobota 8.00     17.00* 

 Neděle     8.00**  11.00, 13.00

Využijte prosím možnost svátosti smíření v časech, kdy jsou kostely otevřeny k individuální návštěvě.

n   evangelizační úmysl: Svátost smíření
Modleme se, abychom prožívali svátost smíření s obnovenou
vroucností a mohli zakoušet nekonečné Boží milosrdenství.

n  národní úmysl: Děkujeme za dar postní doby a prosíme
o požehnané využití darovaného času, abychom poznali, co všechno 
ke svému štěstí nepotřebujeme a v čem je pravá radost.


